
Cestovní zpráva z pracovní cesty                                            
na zasedání CEN 278 WG3 18. a 19. 2. 2010 v Londýně 

 

Jméno a adresa ú častníka: 
Ing. Stanislav Barták,                                                                  
Brunclíkova 18,                                                                                                                  
162 00 Praha 6,                                                                                                                  
telefon: 235 362 230 
mobil: 720 523 077;                                                                                                           
fax: 235362230;                                                                                    

e-mail: 235362230@iex.cz, stanislav.bartak@quick.cz. 

Místo a doba jednání: 
Místo jednání: Zasedací místnost v budově ministerstva dopravy na  Victoria Street 55 
Londýn. 

Začátek jednání WG3  1. dne 11.00 hod. 

Konec jednání 1. dne 18, 30 hod.. 

2. den jednání: 

Začátek jednání WG3 2. dne v 9,00 hod. 

Konec jednání 2. dne v 14,00 hod. . 

1. Zpráva z jednání WG3 
a) Zpráva z WG3 / SG3  

“Traveller information for visually impaired people ” (Stanislav Barták) 
Nikdo z členů WG3 nezaslal připomínky k návrhu technické zprávy. Roger Slevin nabídl Sta-
nislavu Bartákovi spolupráci na „vybroušení“ dokumentu do konečné verze, než bude předán 
k publikování. Roger Slevin bude provádět zejména jazykovou editaci. 

Bylo by zapotřebí zkušeností z několika národních projektů sofistikovaných systémů informa-
cí pro nevidomé, pro realizaci kroku kupředu k Technické specifikaci. To je důvod, proč na-
vrhovaná Technická zpráva má zachytit vykonané práce ve prospěch druhých, aby je mohli 
používat před jakoukoliv normalizací v této oblasti . 

Revize ENV 13998  
Bylo diskutováno v Berlíně. ENV by měla být rozšířena tak, aby umožnila spolupráci 
s novými normami např. SIRI. Stanislav Barták požádal o možnost distribuovat svůj návrh na 
změny ENV k projednání na příští schůzi WG3. ENV by musela být potom nahrazena tech-
nickou specifikací, protože ENV se již nepoužívají. 
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b) Zpráva z WG3 / SG1 
“On board data communication” (Mark Cartwright) 

Mark Cartwright prezentoval současnou situaci. Práce jde pomalu, protože je nedostatek zdro-
jů. Přesto se věci pohnuly vpřed. K architektuře jsou dva různé přístupy - jeden podporovaný 
Westrafik a Pilotfish směřuje do budoucnosti, kde Service Broker umožňuje použit technolo-
gie „plug-and-play“, a druhý s jednodušším přístupem „manager network“ ("spravované sí-
tě"), kdy technické vybavení je nastaveno na sítě, jako je tomu u většiny sítí LAN. Předpoklá-
dá se, že by bylo možné mít přechodný přístup založený na „manager network“, která umož-
ňuje plug-and-play, vrstvou  přidanou na vrchu. Švédští a francouzští členové SG1 jsou také 
členy projektu EBSF. Česká republika projevila přání se účastnit na práci SG1 (alespoň jako 
korespondenční člen) a bylo sděleno, že bude vítána. (Poznámka S.B.: Je to jediná cesta, jak 
se dostat k pracovním materiálům a případně ovlivnit jejich tvorbu a tak zajistit, aby se ČR 
nedostala do technické izolace) Práce je zadána jako předběžný NWI. Konvenor sdělil, že 
EBSF musí mít kompletní specifikaci na počátku roku 2011 (EBSF je European Bus System 
of the Future). To by se mělo promítnout do práce SG1 v roce 2012. Dokumentace EBSF mo-
hou být sdíleny na požádání, protože byly zaslány SG1. Projekt IP-COM v Německu by měl 
začít v blízké době (v červnu?). Zahájení bylo odloženo z důvodu změny vládního rozpočtu.  
Berthold Radermacher vysvětlil podrobnosti německého projektu VDV IP-COM týkající se 
inter-modálních systémů řízení dopravy, které má důsledky pro komunikaci do a z vozidel. 
Stuttgart je klíčovou součástí projektu a protože se tam bude provádět ověřování. Implemen-
tace IFOPT bude významnou záležitostí v této oblasti kde mikro-modelování vzájemných 
výměn informací je technickým problémem. 
 
 
c) Zpráva z TC 278 WG3 / SG4:  

“Transmodel – Future Version 6” (Roger Slevin & Kasia Bouree) 

Roger Slevin nastínil různé možné způsoby přístupu k řešení - od nedělat nic, až k omezení 
s nebo bez rozšíření založeném na jiné práci, s nebo bez mezinárodní podpory. 

Kassia Boureé vyjádřila svůj názor: NETEx, IFOPT a SIRI mají svůj podíl na Transmodel. To 
představuje technické práce na zpětné kontrole. 

 
 
RKB odráží na její názory - NeTEx, IFOPT a SIRI mají příspěvky na Transmodel .... ale to 
znamená, technické práce pro kontrolu a re-kontrola konzistence. Takže případné snížení roz-
sahu by vyžadovala zdroje ... a to by byla práce pro CEN. Možnost, že nenastane žádná změna 
by neměla být atraktivní pro ty kteří jsou zapojeny do pracovního procesu. Požadavky na 
zdroje však musí být vzaty v úvahu. Transmodel má také terminologický rozměr, který by byl 
blízko působnosti Data Catalog. NeTEx a SIRI jsou v podstatě konkurenti TCIP - a TCIP bylo 
odmítnuto jako mezinárodní standard. Výhodou by bylo, mít terminologii definovánu na me-
zinárodní úrovni.  
Stanislav Barták poukázal, že při dílčím srovnání termínů v IFOPT, SIRI a Transmodel, byla 
nalezena nekonzistentnost. 
Ukázalo se, že upřednostňovanou možností by mohlo být, že CEN by s korespondenty ISO 
vedl práce na základě evropského projektu  a nabídnul ISO přijmout na závěr revidované 
Transmodel. 
Práce s ISO bude záviset na tom, jak ostatní národy mohou poskytnout zdroje pro činnost  
terminologické skupiny. Pokud by to bylo odsouhlaseno, pak by CEN nabídla postavit se do 
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čela a předložit surový dokument založený na Transmodel k připomínkám a příspěvkům a 
následné diskusi.  
Závěr konvenora: Revize Transmodel bude v roce 2011 provedena na evropské úrovni. 

d) Zpráva z WG3 / SG6 
 “IFOPT” (Roger SLEVIN) 

Roger Slevin sdělil, že CEN oznámil zveřejnění části 1. Práce na uživatelské příručce se zpo-
malily kvůli omezeným možnostem – datum příštího jednání bylo pravidelně měněno.  Před-
běžné datum zatím není možné stanovit vzhledem k Lennartovi Askovi jako hostiteli. 
Roger Slevin byl upozorněn, že byl k napsán oddíl o modelu stanice, který Kassia Boureé na-
léhavě potřebuje. 

e) Zpráva z WG3 / SG7 
„SIRI”  

Během jednání konvenorů v Granadě se musí vyžádat nové WI pro dále uvedené části SIRI. 
Part 5 SIRI-Situation Exchange 
Part 4 SIRI-Facility Monitoring 

Důležité jednání pro SIRI k přezkoumání konceptuálního modelu se konala v Mnichově v 
lednu. Hojně navštívené jednání proběhlo dobře. Připomínky byly řešeny následně na malé 
sub-skupině během setkání. Fyzikální a XSD modely se vyvíjí. 
 

f) Zpráva z WG3 / SG9 
     “NETEX” (Christophe Duquesne) 

Další kroky jsou vedeny k dokončení obou modelů před příštím plenárním zasedání ve Švý-
carsku 18. a 19. května - která by měla dokončit přípravu 1. části. Cílem je zveřejnit část 1 a 
část 2 současně. Práce na části 2 "časovací informace" by měly začít na případech užití a kon-
ceptuálním modelu na jednání  sub-skupiny na 22. a 23. března 2010 v Budapešti. 

Pro Transmodel a IFOPT požadavky na změny, které vyplývají z činnosti. V Transmodel exis-
tují problémy s flexibilní přepravou, která by měla být adresovatelná. ... v IFOPT existují malé 
rozdíly s Transmodel, a NETEX je bude muset konsolidovat do jediné definice, která bude 
generovat požadavky na změny. Tyto změny nemění základy, ale budou měnit některé části 
sémantiky a definice.  

g) Zpráva z TC 278 WG3 SG5: IFM 
Je třeba zmapovat, jak dalece norma ISO 24014-1 odpovídá směrnicím UIC (International 
Union of Railways). K tomu jsou proto zapotřebí experti.  
WG3 SG5 se sejde 14. a 15 října. 
Gilles de Chanterac nastínil diskuse o různých náplních WG a návrhy na restrukturalizaci 
TC278, která by mohla eliminovat WG3. IFM práce se kryje s různými skupinami ISO 
TC224, která je primárně určena pro bankovní sektor. Další jednání se bude konat neformálně 
v rámci navrhovaných změn TC278. Vypadá to, že bude nezbytné mít k dispozici samostat-
nou skupinu pro veřejnou dopravu. 
Priority WG3 jsou management jízdného a informace pro cestující. Jsou to dvě oblasti, které 
je třeba propojovat. Veřejná doprava práce je také o datovém modelu, architektuře, mecha-
nismech přenosu dat, zpráv, atd. Ty jsou odděleny od ostatních činností v TC278, s různými 
organizacemi  a zájmy. 
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Stav zpracování dalších částí ISO 24014 

Část 2 
“Recommended business practice for set of rules“ (Doporučené obchodní praktiky pro soubor 
pravidel): byla odeslána k prošetření v listopadu. Protože nedošly žádné připomínky, nebyly 
také projednávány a řešeny. USA v současné době přepisují několik kapitol. 

Část 3  
“Interoperability within a multi-application environment“ Interoperabilita v rámci multi-
aplikační prostředí): Vyskytly se otázky o úrovni jednotlivostí, které by měly být použity. Dále 
pak otázky o tom, jak skupina bude zpracovávat výsledky EU-IFM projektu ... dané, že se 
jedná o projekt EU. Skupina bude muset zvážit, zda je možné je zahrnout do mezinárodních 
norem. Je také problém s opravou na pojmů a definic pro část 1. Nové definice budou použity 
v současnosti pouze v nových dílech, aby se část 1 neměnila (v současnosti důležité z politic-
kých důvodů). 

Část 4 
“PT requirements for use of payment applications for fare media“ (PT požadavky pro použití 
žádostí o platbu za jízdné media). Pro NWI bylo kladně hlasováno. Kostra dokumentu od Neil 
Frosta se očekává 19. března. 

Část 5  
„Appointment of functions to real organizations“ (Ustavení funkcí pro skutečné organizace): 
O stavu této části nejsou informace. 

Na zasedání v New Orleans 19. března bude finalizována 2. část a diskutována část 4. 

Na IFM sympoziu 20. dubna bude diskutována 3. část a Berthold Radermacher a Gilles de 
Chanterac se pokusí všechno vyřešit.  
 
h) Zpráva z TC 278 WG3 SG8 „Distributed journey planning System” (Roger 

SLEVIN) 
To se stává tématem, s ES ... musíme motivovat oddělení v ES, získat finanční prostředky na 
spuštění. Roger Slevin vysvětlil možnosti a souvislosti, jak je uviděl: spolupráce, malá fi-
nanční injekce nebo projekt EU. Roger Slevin byl požádán, aby prokázal jasnou představu o 
současné situaci. Zpráva na EC je, že se nesmí začínat znovu a znovu „vynalézat kolo“, tam 
kde jsou protokoly, které již dobře fungují, mohou být použity pro rozšířené oblasti. 
 
i) ISO aktivity 
Kassia Boureé předložila k posouzení různé pracovní položky ve čtyřech rozměrech - a vy-
světlila souvislosti s diskusí na ISO týkající se datových modelů, datových katalogů atd. Kas-
sia Boureé a Roger Slevin mají znalosti přispět; Roger Slevin má omezené zdroje z Depart-
ment for Transport. KB má více prostředků od francouzské vlády. Ale mělo by být pracováno 
na CEN úrovni a požádá ISO, zda chtějí spolupracovat. Je dost zájmu v ISO o tuto práci, aby 
se tak stalo na této úrovni.  
Kassia Boureé a Roger Slevin budou podporovat ISO zájem na Transmodelu při práci na da-
tovém katalogu za předpokladu, že workshop v New Orleans ukáže, že to bude mít dostateč-
nou podporu od ostatních částí světa. Existuje určité napětí, které normy se mají udržovat na 
mezinárodní úrovni, vzhledem k nákladům na vytvoření a pak udržování norem v tomto fóru. 
Je nezbytné navrhnout plénu, že vedení datového katalogu bude přesunuto do Evropy (Kassia 
Boureé a Roger Slevin). Bude to záležet na tom, jak bude probíhat jednání v New Orleans. 
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j) Termíny příštích jednání v roce 2010 a 2011  

• CEN TC 278 WG3 od 27. do 28. května 2010 v Lyonu (Fr)  
• CEN TC 278 WG3 od 7. do 8. října 2010 v Budapešti (Hu) 
• CEN TC 278 WG3 od 10. do 11. února 2011 v Marseilles (Fr) 

2. Zhodnocení výsledků jednání WG3 ve dnech 18. a19. 2. 2010 

Oba návrhy české strany na předložení konečné úpravy technické zprávy “Traveller informa-
tion for visually impaired people” a vypracování návrhu na revizi ENV 13998 a jejich předlo-
žení na příštím jednání CEN 278 / WG 3 byly přijaty. 

Byly získány nové informace o přípravě nové normy na vozidlovou sběrnici. Byl navázán 
osobní kontakt s koordinátorem WG 3 /  SG1 a získán příslib zasílání dokumentace SG 1, 
když česká strana bude zaslané dokumenty připomínkovat. 

Důležité jsou informace z SG 5, lépe řečeno z oblastí interoperabilního managementu jízdné-
ho, kde zpracování dalších částí se dostalo zcela do režie ISO. Nové části mají již velmi málo 
společného s vlastním řízením dopravy a jsou vlastně definováním bankovních operací, i když 
podle původních námětů SG 5 měla být druhá část věnována systémovým rozhraním. 

Dále je možno přivítat snahu sjednotit některé standardy platné pro silniční dopravu se stan-
dardy pro železniční dopravu.   

3. Kontrola úkol ů ze zasedání WG3 dne 8. a 9. 10. 2009 

Zapracovat připomínky členů WG3 do textu technické zprávy TI-VIP.   
Zajisti Ing. Barták  
Termín 15. 1. 2010 
Nikdo z členů WG3 nezaslal připomínky a proto nebylo co zapracovávat. 

 

4. Úkoly vyplývající ze zasedání WG3 dne 18. a 19. 2. 2010 

1. Provést konečnou úpravu technické zprávy TI-VIP a zaslat Rogeru Slevinovi.   
Zajisti Ing. Barták  
Termín 30. 4. 2010 

5. Seznam získané dokumentace a dalších písemných materiál ů 
 Během jednání nebyl předán žádný písemný dokument. 

 
V Praze dne 24. 4. 2010  
 

 


